
Conferència d’alt nivell sobre el 
blanqueig de capitals i el crim 
organitzat la que va tenir lloc 
ahir al Centre de Congressos 
de la capital de la mà de BPA. 
Entre els ponents, el president 
de la Sala Penal de l’Audièn-
cia Nacional d’Espanya, Javier 
Gómez Bermúdez; el fiscal cap 
de l’Audiència Nacional, Javier 
Zaragoza; el magistrat del Jutjat 
d’Instrucció número 5 de l’Au-
diència, Baltasar Garzón, i el fis-
cal responsable de delictes eco-
nòmics del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya, Francisco 
Bañeres. 

Una de les conclusions va ser 
la col·laboració d’Andorra en les 
investigacions fetes a Espanya 
i també els avenços fets en els 

darrers temps. D’aquesta mane-
ra, Bermúdez va assenyalar la 
tasca feta pel país darrerament, 
especialment els últims mesos, 
per aconseguir sortir de la llista 
grisa de l’OCDE. Va manifestar, 
però, que el país ja tenia una 
trajectòria en la lluita contra el 
blanqueig. També va expressar 
que al seu entendre aquest camí 
“reforça” el sistema financer i 
també pot ajudar a millorar la 
qualitat de vida dels ciutadans. 
Va trobar a faltar, però, que la 
llei d’intercanvi d’informació 
fiscal no parli de prevenció, en-
tre altres aspectes.

Per la seva banda, Garzón va 
destacar que la cooperació entre 
Espanya i Andorra en la lluita 
contra el blanqueig ha estat una 
realitat des de fa temps. És per 
això que va afegir que la qüestió 

dels paradisos fiscals està de ve-
gades plena de “tòpics” i va con-
cloure que sovint molts països 
arrosseguen la rèmora d’aquest 
qualificatiu. 

Garzón va apel·lar a la ne-

cessitat de col·laboració entre 
els estats per lluitar contra el 
blanqueig, i en aquest sentit va 
fer una crida a “superar tòpics i 
falses realitats i agilitar la coope-
ració” internacional. 

Bañeres va assenyalar, de la 
seva banda, la col·laboració que 
han trobat les autoritats espa-
nyoles en les andorranes i va 
posar com a exemple el cas Palle-
rols. També  va reflexionar en la 
seva ponència sobre les dificul-
tats per lluitar contra aquest de-
licte, tant per les seves evidènci-
es com pels mecanismes que fan 
servir els infractors.

Finalment, Zaragoza també 
va posar en relleu la coopera-
ció i va recordar la col·laboració 
que les autoritats del país veí 
han trobat en les del Principat i 
va recordar que lluitar contra el 
blanqueig és alhora combatre el 
crim organitzat. De fet, tots els 
ponents van coincidir també en 
aquest aspecte i en el finança-
ment del terrorisme i de les or-
ganitzacions criminals. 
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Amb el record del Consell
d’Administració i companys 
de Crèdit Andorrà.

Ser pares: el nostre repte va ser 
el primer dels tallers inclosos 
en l’Escola de pares que ofe-
reixen la Massana i Ordino, 
i que va tenir lloc dimarts al 
vespre. En aquesta primera 
proposta hi van prendre part 
una desena de famílies. La se-
güent activitat serà el dia 20 
d’aquest mes a Ordino.

Una desena 
de famílies 
a l’Escola 
de pares

c. la massana

primer taller

El patronat de l’Institut d’Estu-
dis Jurídics, Econòmics i Finan-
cers d’Andorra (JEF) aposta, tal 
com ha fet saber el Govern a tra-
vés d’un comunicat, per centrar 
les activitats en temes d’interès 
directe tant per als professionals 
dels àmbits d’estudi del JEF del 
país com per a la societat en ge-
neral, a fi que l’Institut “esdevin-
gui realment un espai de reflexió 
de primera importància”. 

Així es va posar de manifest 
en la primera reunió del patro-
nat del JEF, que va tenir lloc el  
22 de setembre amb presència 
dels membres de l’executiu en-
capçalats pel cap de Govern, 
Jaume Bartumeu, que ocupa a 
partir d’ara el càrrec de presi-
dent d’honor.

A la reunió també hi van as-
sistir, per part del Govern, la 
ministra d’Educació i Cultura, 
Susanna Vela, que ocupa les fun-
cions de presidenta executiva; el 
ministre d’Economia i Finances, 
Pere López, i el secretari d’Estat 
d’Ensenyament Superior i Recer-
ca, Joan-Marc Miralles. Aquesta 
reunió del patronat va ser una 
primera presa de contacte dels 

nous representants del Govern 
amb els altres patrons i la direc-
ció executiva del JEF, per definir 
les actuacions i les orientacions 
futures de l’Institut.

Per permetre un examen més 
aprofundit i evitar encavalca-
ments amb altres actes que s’or-
ganitzen al Principat, el patronat 
va decidir també posposar les 
Jornades sobre el desenvolupa-
ment econòmic en els països de 
muntanya, inicialment previstes 
per a començaments d’aquest 
mes, per a una data que s’anun-
ciarà més endavant. 

El patronat va acordar final-
ment convocar una nova reu-
nió a final de mes per concretar 
l’agenda d’activitats i les línies 
estratègiques que cal seguir a 
mitjà i llarg termini. Represen-
tants de la Cambra de Comerç, 
de la Universitat d’Andorra i de 
l’Associació de Bancs també van 
ser presents a la trobada. 

El JEF aposta per temes 
d’interès per a la societat
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Les jornades sobre 
desenvolupament 

previstes per aquest 
mes s’han posposat

Gómez Bermúdez destaca la tasca que 
ha fet el Principat en matèria fiscal

conferència sobre blanqueig
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Tant Garzón com Zaragoza i Bañeres assenyalen la col·laboració del país amb Espanya
tati masià

els ponents, ahir, moments abans de la conferència.


